

植物生态学研究进展

Advance in Plant Ecology

钟章成 著

植物生态学研究进展

——
钟章成论文选

责任编辑：米加德
封面设计：王 煤

植物生态学研究进展 ——钟章成论文选

西南师范大学出版社出版、发行
(重庆 北碚)
新华书店经销
重庆电力印刷厂印刷
开本：787×1092 1/16 印张：42.62 插页：2 字数：1094 千
1997年9月 第1版 1997年9月 第1次印刷
印数：1—1000
ISBN 7-5621-1600-8/Q·13

定价：50.00 元(平装)
80.00 元(精装)



作者近照

【作者介绍】

钟章成教授，博士生导师。1929年10月出生，浙江绍兴人。1954年7月研究生毕业于东北师范大学生物系植物学专业。1954年9月任教于西南师范大学至今，历任助教、讲师、副教授和教授。1960年3月担任该校生物系主任，1981年10月担任副校长，1986年1月担任校长，1993年3月校长满届退居二线，任西南师范大学校务委员会主任，从事教学与科学的研究工作。校外兼任东北师范大学、杭州大学、苏州大学和四川师范大学兼职教授。历任中国生态学会常务理事、四川生态学会理事长、重庆市科协副主席、四川省科协委员等职。国外现任荷兰乌德勒支大学兼职博士生导师和英国剑桥国际名人协会顾问委员会荣誉委员。

作者在西南师范大学任教42年，曾担任植物分类学、植物地理学、地植物学、植物群落学、植物生理生态学、植物种群生态学等教学工作。从1979年至今招收硕士研究生共13届34人，博士生6届6人（其中荷兰博士生3届3人）。42年来致力于植物生态学与植物种群生态学的教学与研究工作，尤其对亚热带常绿阔叶林生态学进行了系统的研究。目前主持国家自然科学基金重点项目《植物种群生态适应机理研究》工作。先后主编有：《常绿阔叶林生态学研究》，1989年获四川省人民政府科技进步二等奖。《常绿阔叶林生态系统研究》，1994年获国家教委科技进步三等奖。《自然环境保护概论》，1988年获四川省环保科技一等奖。《慈竹克隆种群能量生态学研究》（第二完成人），1995年获四川省人民政府科技进步三等奖。《四川植被》（副主编），1981年获四川省人民政府重大科学技术研究成果三等奖。此外还参加《中国植被》专著编写工作，并于1987年获国家自然科学二等奖。

作者于1991年获国务院颁发政府特殊津贴，1991年评为四川省优秀研究生导师，1993年获曾宪梓教育基金高等师范院校教师二等奖。

【Author's Introduction】

Prof. Zhong Zhangcheng, tutor of Ph. D. students, was born at Shaoxing, Zhejiang Province in October, 1929. He finished postgraduate study and graduated from Biology Department, Northeast Normal University in July, 1954, and came to work in Southwest China Normal University in September, 1954. He was entitled as assistant, instructor, associate professor, and is professor now. In March, 1960, he was appointed as chairman of Biology Department of Southwest China Normal University. In October, 1981, appointed as vice-president of the same university and worked as president in January, 1986. In March, 1993, his term of office expired. Since then, he has been entitled as chairman of university council of SW China Normal University and engaged in teaching and scientific research work. He is concurrent professor of Northeast Normal University, Hangzhou University, Suzhou University and Sichuan Normal University. Also, it is standing counical member of China Ecological Society, board chairman of Sichuan Ecological Society, vice-chairman of Chongqing Scientific and Technological Association, standing member of Sichuan Scientific and Technological Association, Ph. D. co-supervisor of Utrecht University, Holland and honorary member of Advisory Council of International Biography Association.

Prof. Zhong has worked for 42 years in SW Normal University, and lectured to students on Plant Taxonomy, Plant Geography, Geobotany, Plant Syncology, Plant Physiological Ecology and Plant Population Ecology. Up to now, has enrolled 34 students for master degree and 6 Ph. D. students (including 3 Ph. D. students attaining doctoral degree in Holland). During the 42 years, he has thrown himself in teaching and research work in Plant Ecology and Plant Population Ecology. Especially, he has conducted a systematic research on subtropical evergreen broad-leaved forest. Now he is in charge of major project: Study on Mechanism of Plant Population Ecological Adaptation, supported by Chinese Natural Science Fund. Prof. Zhong edited or co-edited many books, including: Research on Evergreen Broadleaved Forest Ecology (won second-class award on scientific achievements given by Sichuan Provincial Government in 1989), Research on Evergreen Broadleaved Forest Ecosystem (won third-class award on scientific achievements given by State Education Commission in 1994), Introduction of Natural Environment Conservation (won first-class award on environment proteciton given by Sichuan Provincial Government in 1988), Research on Energetic Ecology of Sinocalamus affinis Colonial Population (co-worked with another researcher, won third award on scientific achievements given by Sichuan Provincial Government in 1995) and Sichuan Vegetation (vice chief editor, won third award on major scientific and technological research achievements given by Sichuan Provincial Government in 1981). Moreover, participated in edition of China Vegetation (won second-class award on natural science given by State in 1987).

In 1991, got honorarily Special Subsidy rewarded by State Council, and was entitled as Excellent Postgraduate Tutor in Sichuan Province. In 1993, got second-class award for teachers in higher teacher's colleges subsidized by Zeng Xianzi Education Fund.

序

植物生态学是植物学的一门分支学科,简单地说就是研究植物相互间以及植物与环境间相互关系的规律,有个体生态学、群体生态学和生态系统学等几个层次。近20年来,由于人们逐渐意识到研究环境,保护环境问题的紧迫性,该学科获得了蓬勃的发展,学科划分门类也越来越精细。这无疑是与整个现代生物学向微观和宏观两个方向同时发展而派生出诸多研究层次的趋势相一致的。

虽然我一生主要从事植物分类和植物区系地理学的基础研究,但它们是植物学其它许多分支学科的重要基础。只是在早期,曾参加中国植被区划的全国性工作,并于此基础上领导了后来《中国植被》的编著出版,所以,在植被地理方面也做了一些初步工作,而对于群落生态和个体生态则所知甚少。

现在我很高兴地阅读了钟章成教授最近收编的他本人的《植物生态学研究进展》系列文集的编写提纲,深感该书的收录编写是很有意义的。因为它系统地总结了一个真正的植物生态学家几十年来有代表性的工作成果,毫无疑问对学科的发展和人才的培养均有启示意义。他的工作主要以我国的亚热带常绿阔叶林及其优势种为对象,颇具特色。这一在东亚颇为突出的植被类型是同属北半球的西欧和北美所没有的。他的研究是在植物生态学的各个层次上开展的,同时也涉及到环境污染和生物多样性保护等实际问题,既有理论意义,也有实用价值。因此,说这一工作是对常绿阔叶乔木的生理生态和种群生态进行了比较全面和深入的研究应是恰如其分的。

该书所收集之文稿,同时也贯穿着一个学科近20年发展的脉络,基本上反映了植物生态学在中国发展的主要方向。本书作者所做工作能从单纯群落学的观点,进行植物生理生态、种群生态的研究,并进一步和生态系统联系起来,这对我国今后类似的工作,将是既得风气之先,又有无限前途。目前,植物生态学发展很快,各种手段、技术的应用日新月异,展示了一个广阔的发展前景。但是,仍能在中观水平上立足于野外实际做工作的作风有待重视加强和大力提倡。钟章成教授及其手下一批年轻学者在这方面做得较好。本人曾参加早年西双版纳生物地理群落定位站的建立和领导工作,也曾在不同的层次上进行过野外植被考察和研究,对于本书之编者有深切的共鸣之感。今于出书之始,乐为之序,尚需同好者以实际行动共勉。

吴征镒 院士

于中科院昆明植物研究所

1996—9—19

前　　言

《植物生态学研究进展》系作者从百余篇论文中选择了 80 篇论文组成, 主要属于 70 年代至今的作品。新中国成立以后的植物生态学研究, 在我国基本上可以分为四个阶段。50 年代向苏联学习, 直至 60 年代以苏联学派为主体影响着中国植物生态学的研究, 而且研究重点是植物群落学, 其基本方法是描述性的和定性的研究。70 年代英美学派流入中国, 威斯康星学派成了主体, 研究方法由定性走向定量。80 年代后期至今, 其研究领域不局限于植物群落学, 这个时期植物生理生态学, 特别是植物种群生态学的研究开始崛起。90 年代, 宏观生态学如景观生态学和全球生态学的研究开始起步。因此, 近 50 年的历史, 研究得最有成效的要数中观生态学, 即植物群落学、植物生理生态学、植物种群生态学, 它们也是宏观生态学研究的基础。没有这个中观的实验生态学的基础, 一切宏观生态学的研究也就成为空中楼阁。陆生植物的生态系统生态学在我国实际上没有真正开展起来, 因为当前的生态系统生态学研究中并没有把生态系统中的各个组成进行同步研究。微观生态学, 如分子生态学仅仅 10 多年的历史, 在国际上也尚未形成气候, 尽管非常重要, 由于研究条件限制, 开展得很少。本书在中观生态层次上的研究是以西南为对象, 四川为基地, 紧跟国际生态学发展趋势, 旨在缩小与国外研究水平的差距。这个成就比较充分地反映在本论文集中, 因而形成了本书的特色:

1. 研究领域广泛, 不仅有中观层次的植物群落学、植物生理生态学和植物种群生态学的研究, 而且还有生态系统、污染生态学等的内容。
2. 以亚热带常绿阔叶林及其优势种为主要对象。我国的常绿阔叶林是全球分布面积最大的, 发育最为典型, 横跨 10 个纬度以上, 分布在约 250 余万平方公里的范围内, 从而成为世界上罕见的植被类型。本书是以四川境内 32 万平方公里范围内的常绿阔叶林及其优势种为对象, 因此是很有特色的。迄今为止, 本书是对常绿阔叶乔木的生理生态和种群生态研究做得比较全面和深入的一本。如杨小波博士对《四川大头茶若干生态问题的研究》(钟章成, 1995)一文指出: “他的成果是目前我国有关森林群落次生演替序列种群生理生态机理研究中具有一定代表性的成果, 因为我国有关植物群落演替序列种群的生理生态机理研究还处于萌芽阶段”(杨小波: 广东省黑石顶南亚热带森林次生演替生理生态机理研究, 博士论文, 1996)。
3. 紧跟国际研究发展形势, 开展前沿性研究工作。我们在全国最早开展常绿阔叶林土壤种子库研究, 林窗及其边缘效应研究, 木本无性系种群生态学研究, 木本种群的繁殖分配、繁殖效益以及繁殖策略的研究, 木本种群的生殖生态研究以及乔木树种的构件理论和拟种群研究。这些工作操作难度大, 研究成败的风险也大, 因为研究对象是常绿乔木树种。
4. 尽量采用现代生态学的理论、技术和方法开展研究工作, 推动了我国植物群落学研究深入发展。1988 年周纪伦教授对本书一组论文的综合评价, 认为“在我国首次把现代植物生态理论体系在这个区域植被研究实践中全面地付诸实现, 冲破了植被群落学研究局限于分类和地理的局面, 开始对具体群落进行了以种群为对象的群落生态学研究, 即尝试对群落种群的相互关系的各个方面, 各个水平进行综合研究, 这一转变具有深刻的学术意义, 给我国植物群落

学注入了新的思想和动力,显示出强大的生机.一是反映了现代生态学新理论和新技术;二是已初步将现代生态学理论和技术在我国四川常绿阔叶林的实际工作中付诸实现;三是为我国常绿阔叶林生态学的研究与生产相结合开拓了前进道路".这个评价令人高兴,因为我们的工作得到了同行专家的认可.

本论文集浸注着作者 30 多年来的辛勤工作.同时也感谢我的贤惠、忠厚、勤劳的妻子——李瑞智同志的鼎力相助.作者还要感谢论文集中的合作者——我的研究生们,他们为本文集提供了部分合作的论文.校出版基金会为本书提供了二分之一的经费.在此一并致谢.

钟章成

1996-8

目 录

序.....	(1)
前 言.....	(1)
一、植物生态学研究展望	
略论生态学研究的主要趋势	(3)
植物种群生态学研究进展	(8)
植物种群生态学发展趋势及我国植物种群生态学发展战略研究	(13)
我国植物种群生态学研究的成就与展望	(27)
无性系植物种群生态学研究进展及有关概念	(33)
四川植被研究的历史与展望	(40)
中国常绿阔叶林生态学研究的现状与展望	(44)
林窗植被研究进展	(46)
二、植物生态学中的理论问题	
植物对环境的生物化学适应	
——兼介绍哈鲍恩的《生态生物化学导论》	(55)
生态位在生态学研究中的应用	(61)
耗散结构论在生态系统中的应用	(68)
植物种群的繁殖对策	(71)
植物种群生态学中的构件理论	(77)
缙云山森林群落演替机理初探	(85)
缙云山森林群落的同期发生演替及其模型预测	(91)
桤柏混交林幼林生长的灰色拓扑预测	(96)
三、植物生理生态学	
四川大头茶若干生态问题的研究	(105)
芒萁群落中营养元素的循环特点	(116)
干旱胁迫对大头茶、栲树幼苗光合、蒸腾速率及其解剖结构的影响	(124)
缙云山常绿阔叶林幼龄栲树光合生理生态研究	(130)
半夏光合、呼吸生态的初步研究	(137)
C_3 、 C_4 和 CAM 植物的分类、生理生态和地理分布	(147)
四川大头茶黄酮类化合物与地理分布的关系	(151)
缙云山四川大头茶年轮生长动态和气候的相关性研究	(157)
次生物质对种间组合的影响	(168)
土壤微生物与植物的关系	(172)
Effect of canopy gaps on the growth of tree seedlings from subtropical broad-leaved evergreen forests of Southern China	(175)
Species composition, vegetation structure and light interception of some subtropical grasslands in Sichuan, China	(189)
四、植物种群生态学	
慈竹的数量生态研究	(207)

毛竹竹笋生长的生态学研究	(212)
毛竹竹笋种群内的非对称竞争	(220)
毛竹竹笋生长过程中的觅食行为和生理整合的耗费与收益	(225)
毛竹种群的更新与立竹密度和年齡的关系	(234)
缙云山毛竹自1977年以来种群动态的研究	(241)
缙云山慈竹种群生物量结构研究	(248)
四川大头茶不同地理种群变异的研究	(259)
四川大头茶种群优势度增长动态的初步研究	(267)
斑苦竹无性系种群在自然林和人工林中的生态对策	(273)
亚热带次生常绿阔叶林乔木优势种邻体干扰竞争模型的研究	(278)
种群的遗传生态分化	(285)
植物种群的隔离与物种形成	(291)
植物种群之间的互利共生	(294)

五、无性系植物种群生态学

斑苦竹无性系生长与水分供应及其适应对策的研究	(299)
斑苦竹无性系种群能量结构研究	(307)
斑苦竹无性系种群的数量统计	(312)
斑苦竹无性系种群克隆生长格局动态的研究	(318)
慈竹无性系种群生长发育规律初探	(324)
慈竹克隆种群能量动态研究	(328)

六、植物生殖生态学

四川大头茶种子种群动态研究	(337)
四川大头茶种子萌发特性的初步研究	(343)
亚热带常绿阔叶林不同演替阶段土壤种子库的初步研究	(347)
四川大头茶种群生殖年龄、生殖年龄结构及其影响因素研究	(355)
缙云山四川大头茶种群繁殖适应性的数量特征研究	(362)
四川大头茶繁殖分配及其环境适应性的关联度研究	(370)
斑苦竹无性系种群克隆繁殖的动态与调节研究	(379)
Timing of germination in the subtropical Chinese tree <i>castanopsis fargesii</i>	(385)

七、植被生态与植被历史地理学

四川主要森林植被地理学	(399)
四川常绿阔叶林分区和区划原则有关问题的几点意见	(408)
四川植被地理历史演化的探讨	(423)
西昌地区植被的分区与评价	(434)
四川攀西地区的植被资源分区及其利用与改造	(445)
南川金佛山的植被类型	(452)
The Chinese vegetation and its regularities of distribution	(469)

八、植物群落学

四川卧龙地区珙桐群落特征的初步研究	(503)
四川缙云山森林群落林窗边缘效应的研究	(512)
西欧林堡地区落叶阔叶林群落生态学研究	(520)
亚热带常绿阔叶林的定量分析	(531)
南川金佛山森林植被的群落系数分析	(537)
The typical subtropical evergreen broad-leaved forest in China	(545)

Stand structure of giant Bamboo (<i>phyllostachy pubescens</i>) groves in Sichuan, China	(559)
Diversity and above-ground structure of the understoreys of <i>Phyllostachys pubescens</i> groves on Mount Jinyun, Sichuan, China	(566)

九、生态系统与全球变化

常绿阔叶林生态系统研究	(585)
川东和川中丘陵山地的生态平衡与农业布局	(605)
地球表面的热量平衡与变化规律	(610)
森林植被与温室效应	(618)

十、污染生态学

二氧化硫对作物含硫量和蛋白质含量的影响	(625)
模拟酸雨对绿豆、玉米生理生态特性的影响	(630)
大气污染与植物的关系	(640)
污染物在土壤中的迁移转化规律	(649)
生态系统与环境保护	(653)
后记	(666)
跋	(667)

Contents

Preface	(1)
Foreword	(1)
1. PROSPECTIVES OF PLANT ECOLOGY	
On the main trends in ecological researches at present	(3)
Plant population ecology and its development	(8)
Trends in plant population ecology and its developing strategies in China	(13)
Achievement and perspective of plant population ecology research in China	(27)
Advances in ecological research of clonal plant population and some related concepts	(33)
History and perspective of vegetation research in Sichuan Province	(40)
Present situation and prospect of ecological studies on evergreen broad-leaved forest in China	(44)
Advance in research of forest gap vegetation	(46)
2. THEORETICAL QUESTIONS ON PLANT ECOLOGY	
The biochemical adaptation of plant to the environment — and a review on «Introduction to ecological biochemistry» by J. B. Harborne	(55)
Niche and its application to the study on ecology	(61)
Application of dissipative structure theory to ecosystems	(68)
Reproductive strategies of plant populations	(71)
Modular theory in plant population ecology	(77)
A preliminary discussion of succession mechanism of forest community on Jinyun Mountain	(85)
The synchronously-established succession and model prediction of forest community on Mount Jinyun	(91)
A topological prediction of the growth of young trees in mixed alder and cypress forests ...	(96)
3. THE PHYSIOLOGICAL ECOLOGY OF PLANT	
Studies on some ecological questions of <i>Gordonia acuminata</i>	(105)
Characteristics of nutrient elements cycling in fern community	(116)
Drought stress on photosynthesis, transpiration and structures of <i>Gordonia acuminata</i> and <i>Castanopsis fargesii</i> seedlings	(124)
A study on the photosynthetic ecophysiology of young <i>Castanopsis fargesii</i> in the evergreen broad-leaved forest of Jinyun Mountain	(130)
The Preliminary Study on Photosynthesis and Respiration Ecology in <i>Pinellia ternate</i>	(137)
The classification, physioecology, and geographic distribution of C ₃ , C ₄ and CAM plants	(147)
On relationship between flavonoids in <i>Gordonia acuminata</i> and geographic distribution ...	(151)

Study on the relationship between the growth dynamics of <i>Gordonia acuminata</i> tree-ring in Mt. Jinyun and its environmental climate	(157)
The effects of secondary substances on interspecific combination	(168)
The relationships between microbe in soil and plants	(172)
Effects of canopy gaps on the growth of tree seedlings from subtropical broad-leaved evergreen forests of Southern China	(175)
Species composition, vegetation structure and light interception of some subtropical grasslands in Sichuan, China	(189)

4. POPULATION ECOLOGY OF PLANT

Study on the quantitative dynamics of the <i>Neosinocalamus affinis</i>	(207)
Ecological studies on the growth of the bamboo shoots in <i>Phyllostachys pubescens</i> ...	(212)
Asymmetric competition in a new bamboo shoot population of <i>Phyllostachys pubescens</i>	
.....	(220)
Foraging behaviour and costs and benefits of physiological integration during the growing course of bamboo shoots in <i>Phyllostachys pubescens</i>	(225)
The relationship between the regeneration and the density and age of adult shoots in a bamboo population of <i>Phyllostachys pubescens</i>	(234)
Population dynamics of <i>Phyllostachys pubescens</i> on Junyun Mountain since 1977	(241)
Studies on the biomass structure of <i>Neosinocalamus affinis</i> population in Jinyun Mountain	
.....	(248)
The study on variation among different geographic populations of <i>Gordonia acuminata</i>	
.....	(259)
A study on the growth dynamics of dominance of <i>Gordonia acuminata</i> population ...	(267)
Bionomic strategies of <i>Pleioblastus maculata</i> clone population of natural and man-made forests	(273)
Study on neighbourhood interference and competitive model among the dominant tree species of the secondary evergreen broadleaved forest in subtropics	(278)
The genecological differentiation of plant populations	(285)
Isolation and speciation of plant populations	(291)
Mutualism between plant populations	(294)

5. POPULATION ECOLOGY OF CLONE PLANT

The effects of water resources supply on clonal growth in <i>Pleioblastus maculata</i> clone population	(299)
Study on the energy structure of <i>Pleioblastus maculata</i> clone population	(307)
The demography of <i>Pleioblastus maculata</i> clone population	(312)
Study on dynamics of pattern of ramets in <i>Pleioblastus maculata</i> clone population ...	(318)
Growth and development patterns of clone population of <i>Neosinocalamus affinis</i>	(324)
Studies on the energy of <i>Neosinocalamus affinis</i> clonal population	(328)

6. REPRODUCTIVE ECOLOGY OF PLANT

Study on the seed population dynamics of <i>Gordonia acuminata</i>	(337)
A preliminary study on germination characteristics of <i>Gordonia acuminata</i>	(343)

A preliminary study on the soil seed banks of different successional stages of subtropical evergreen broadleaved forest	(347)
Studies on the reproductive age, reproductive age structure and their affecting factors on <i>Gordonia acuminata</i> population	(355)
Study on the quantitative character of reproductive adaption of <i>Gordonia acuminata</i> population in Mt. Jinyun	(362)
Study on the reproductive allocation of <i>Gordonia acuminata</i> in subtropical evergreen broadleaved forest and gray relatedness degree, gray dynamic model and their environmental adaption	(370)
Studies on dynamics and regulation of propagative module of <i>Pleioblastus maculatus</i> clone population	(379)
Timing of germination in the subtropical Chinese tree <i>Castanopsis fargesii</i>	(385)

7. VEGETATION ECOLOGY AND GEOGRAPHY OF VEGETATIONAL HISTORY

Study on the vegetation geography of major forests in Sichuan	(399)
The division of evergreen broadleaved forest in Sichuan and some suggestions about principle of division	(408)
The preliminary study on historical change of vegetational geography in Sichuan Province	(423)
The division and evaluation of the vegetation in Xi-chang region	(434)
The division, use and reform of vegetational resources in Panxi, Sichuan, China ...	(445)
A preliminary study on vegetation on Jinfu Mountain	(452)
The Chinese vegetation and its regularities of distribution	(469)

8. PLANT COECOLOGY

Preliminary studies on the phytocoenological features of the <i>Davida involucrata</i> forests in the Wolong region of Sichuan Province	(503)
The study of edge effect of the forest communities in Jinyun Mountain	(512)
Synecological study on deciduous broad-leaved forest in Limburg in West Europe ...	(520)
Quantitative analysis of subtropical evergreen broad-leaved forest	(531)
An analysis on the community coefficient of Jinfoshan forest vegetation, Chongqing	(537)
The typical subtropical evergreen broad-leaved forest in China	(545)
Stand structure of giant bamboo (<i>Phyllostachys pubescens</i>) groves in Sichuan, China	(559)
Diversity and above-ground structure of the understoreys of <i>Phyllostachys pubescens</i> groves on Mountain Jinyun, Sichuan, China	(566)

9. ECOSYSTEM AND GLOBAL CHANGE

Study on the ecosystem of evergreen broadleaved forest	(585)
Ecological balance and agricultural pattern in hill area in East and Central Sichuan Province	(605)
The balance of heat energy and its change regulations on the earth surface	(610)
Forest vegetation and green-house effect	(618)

10. POLLUTION ECOLOGY

Influences of sulfur dioxide on sulfur and protein contents of crops of Mung Bean and Maize	(625)
Effect of simulated acid rain on ecophysiological characteristics of Mung Bean and Maize	(630)
Air pollution and its relationship with plants	(640)
Regulations of migration and transformation of pollutants in soil	(649)
Ecosystem and environmental protection	(653)
Postscript 1	(666)
Postscript 2	(667)

一、植物生态学研究展望